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Vragen gesteld door de leden der Kamer, met de daarop door de 
regering gegeven antwoorden 

1923 

Vragen van het lid Van Wijngaarden (VVD) aan de Staatssecretaris van 
Veiligheid en Justitie over een sharia-scheiding aangevraagd door een 
Nederlander in de Verenigde Arabische Emiraten (VAE) (ingezonden 4 maart 
2015). 

Antwoord van Minister Van der Steur (Veiligheid en Justitie) (ontvangen 
13 april 2015) 

Vraag 1 en 2
Kent u het bericht: «Nederlander kiest sharia-scheiding»?1 Wat is uw reactie 
op dit bericht? Deelt u de zorgen van de in het artikel genoemde universitair 
hoofddocent van de Universiteit Utrecht inhoudende dat de uitspraak van de 
beroepsrechter in de VAE consequenties kan hebben voor vrouwen van 
westerse expats in de VAE? Kunnen de beschreven gebeurtenissen plaatsvin-
den in elk (islamitisch) land waar de sharia in het familierecht wordt 
toegepast? 
Is het waar dat de in het artikel beschreven echtscheiding waar een eenzijdige 
verstoting van de vrouw per sms aan vooraf is gegaan, in strijd is met de 
Nederlandse openbare orde? Is deze echtscheiding om die reden in Neder-
land dan ook niet rechtsgeldig? 

Antwoord 1 en 2
Ja, ik ken het bericht. Ik kan echter geen uitspraken doen over deze individu-
ele zaak, omdat ik niet beschik over voldoende informatie dienaangaande. 
Wel kan ik uitleg geven over de Nederlandse wetgeving inzake de erkenning 
van buitenlandse huwelijksontbindingen. 
Op grond van artikel 10:58 BW wordt een ontbinding van een huwelijk in het 
buitenland die uitsluitend door een eenzijdige verklaring van één van de 
echtgenoten tot stand is gekomen alleen erkend in onderstaande gevallen: 
– De ontbinding in deze vorm stemt overeen met een nationaal recht van de 

echtgenoot die het huwelijk eenzijdig heeft ontbonden; 
– De eenzijdige ontbinding heeft rechtsgevolg in de staat waarin zij 

geschiedde, en 
– Er blijkt duidelijk dat de andere echtgenoot uitdrukkelijk of stilzwijgend 

met de ontbinding heeft ingestemd dan wel daarin heeft berust. 

1 De Telegraaf, 28 februari 2015
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Naast de huwelijksontbinding bij wege van eenzijdige verklaring bestaat de 
mogelijkheid van een rechterlijke beslissing over de huwelijksontbinding. Op 
basis van artikel 10:57 BW wordt een in het buitenland na een behoorlijke 
rechtspleging verkregen ontbinding van het huwelijk in Nederland erkend, 
indien zij is tot stand gekomen door de beslissing van een rechter of andere 
autoriteit die daartoe rechtsmacht toekwam. 
In artikel 10:59 BW is bepaald dat aan een in het buitenland tot stand 
gekomen ontbinding van het huwelijk erkenning wordt onthouden, indien 
deze erkenning kennelijk onverenigbaar is met de openbare orde. Hoe een 
buitenlandse huwelijksontbinding binnen de bovengenoemde kaders moet 
worden beoordeeld, is afhankelijk van de exacte omstandigheden van geval. 
Indien er slechts sprake zou zijn, zoals in de media wordt gesuggereerd, van 
een eenzijdige verstoting door een Nederlander (bijvoorbeeld per sms), wordt 
een dergelijke ontbinding in Nederland niet erkend. 
Ik kan niet beoordelen in hoeverre deze uitspraak van de beroepsrechter in de 
VAE consequenties heeft voor vrouwen van westerse expats afkomstig uit 
andere landen dan Nederland. Ieder land heeft zijn eigen regels ten aanzien 
van het ontbinden van huwelijken en echtgenoten dienen hiermee rekening te 
houden, indien zij zich in een ander land gaan vestigen. 
Nederland kan slechts bepalen of buitenlandse huwelijksontbindingen hier 
erkend worden of niet. De regels hieromtrent heb ik hierboven uiteengezet. 

Vraag 3
Hoe kan worden voorkomen dat Nederlandse vrouwen en kinderen gecon-
fronteerd worden met mannen die hun toevlucht zoeken tot de VAE om 
aldaar een scheiding te laten uitspreken onder een recht dat de gelijkwaardig-
heid van man en vrouw negeert? Is er naar uw oordeel een risico dat deze 
route misbruikt zou kunnen worden om bij echtscheiding onder het Neder-
lands huwelijksvermogensrecht uit te komen? Zo ja, wat kunt u daaraan 
doen? 

Antwoord 3
Ik begrijp uit het krantenbericht dat in onderhavige casus de echtgenoten in 
het Verenigd Koninkrijk (VK) gehuwd zijn en kort daarna naar de VAE zijn 
vertrokken. Overigens heb ik ook gelezen dat aan de huwelijksontbinding een 
langdurige procedure voor de rechter van de VAE zou hebben plaatsgevon-
den, maar zoals gezegd ken ik de exacte feiten en omstandigheden niet. 
In veel landen – ook in Nederland2 – geldt dat er voor het huwelijk een 
rechtskeuze gemaakt kan worden welk intern recht van toepassing is op het 
huwelijksvermogensregime. Indien geen rechtskeuze is gemaakt, geldt het 
recht van het land dat als eerste huwelijksdomicilie moet worden aange-
merkt. Ik begrijp dat dit echtpaar in het VK is gehuwd en kort daarop naar de 
VAE is verhuisd. Indien er in de situatie van dit echtpaar geen rechtskeuze is 
gemaakt, zou naar Nederlands recht het toepasselijke huwelijksvermogens-
recht dat van het VK dan wel van de VAE zijn, afhankelijk van de vraag welk 
land als eerste huwelijksdomicilie moet worden aangemerkt. Het is naar 
Nederlands recht dus niet ter vrije keuze aan een van de echtelieden om 
gedurende het huwelijk eenzijdig, bijvoorbeeld door een verhuizing, om 
strategische redenen het toepasselijk huwelijksvermogensrecht te bepalen. 
Naast de kwestie van het toepasselijke huwelijksvermogensrecht staat de 
vraag naar de ontbinding van het huwelijk. Indien een Nederlandse man naar 
de VAE zou gaan als sluiproute, wordt deze huwelijksontbinding, zoals 
hierboven uiteengezet in antwoord op de vragen 1 en 2, niet erkend door 
Nederland. Het risico van misbruik van deze route acht ik hierom gering. 

Vraag 4
Kunnen vrouwen die geconfronteerd worden met een situatie als hierboven 
beschreven een beroep doen op consulaire en of juridische bijstand? Zo ja, 
waaruit bestaat deze hulp? 

2 Verdrag inzake het recht dat van toepassing is op het huwelijksvermogensregime, 
’s-Gravenhage, 14-03-1978
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Antwoord 4
Indien een Nederlandse staatsburger (man of vrouw) in het buitenland een 
hulpvraag heeft, kan de Nederlandse vertegenwoordiging consulaire bijstand 
verlenen. De bijstand die wordt verleend, hangt af van de vraag. Consulaire 
bijstand in civielrechtelijke procedures in het buitenland is altijd beperkt. 
Betrokkenen kunnen zich uiteraard wel te allen tijde laten bijstaan door een 
advocaat, die toezicht zal moeten en kunnen houden op een eerlijke 
procesgang.
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